

ការរង់ចាំ ជា ថ្មី?

ការរង់ចាំ ជា ថ្មី?

ជំនួប ក៏ម សុខា និង ហ៊ុន សែន និង លិខិត របស់ សម រង្ស៊ី ធ្វើ ចំពោះ ហ៊ុន សែន ថ្មីៗនេះ បង្កើត ព្រឹត្តិការណ៍ ជា ទម្លាប់ នៅ ស្រុកខ្មែរ និង នៅក្នុងមជ្ឈដ្ឋាន នៃ ពួក អ្នកវិភាគ នយោបាយ ដែល មាន ឈ្មោះ ថា « ការរង់ចាំ ជា ថ្មី » ដោយ សង្ឃឹម ថា វា នឹងអាច ជា បន្តក នៃ ដំណោះស្រាយ នយោបាយ រវាង នយៈ ជន¹ ទាំងឡាយ ដែល ជា គូប្រឆាំងគ្នា។ និន្នាការ ជា ទូទៅ គេ ទុក ជា ព្រឹត្តិការណ៍នវិដ្ឋមាន ព្រោះ វា បង្ហាញ នូវ រូបភាព នៃ ការផ្សះផ្សាជាតិ។ តែ រូបភាពនេះ វា ធ្លាប់មាន តាំងតែ ពី ឆ្នាំ ១៩៩៣ គឺ ការបង្កើត រដ្ឋាភិបាល ក្បាលពី, មកដល់ឆ្នាំ ២០១៤ គឺ គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ព្រមចូលរដ្ឋសភា។ ដូច្នោះ អស់រយៈ ជាង ពីរ ទសវត្សរ៍ មកហើយ ដែល ប្រជានុរាស្ត្រខ្មែរ រស់នៅ ក្នុង ការរង់ចាំ ទោះបី ក្នុង រយៈពេលនោះ វា មាន ការរំលោភ និង ការគាបក្សិត គ្រប់បែបយ៉ាង ពីសំណាក់ របបផ្តាច់ការ ដើម្បី រក្សាអំណាច។ រហូត មកដល់ ឆ្នាំ ២០១៧² លោក កឹម សុខា ត្រូវ បាន អំណាចនោះ ចាប់ដាក់ ពន្ធនាគារ បន្ទាប់មក គណបក្ស

¹ នយៈជន : អ្នកនយោបាយ។

² ថ្ងៃ ទី៣ កញ្ញា ឆ្នាំ ២០១៧ លោក កឹម សុខា ត្រូវបាន អាជ្ញាធរ នៃ របប ក្រុងភ្នំពេញ ចាំខ្លួន ប្រជូនទៅឃុំឃាំង នៅក្នុង ពន្ធនាគារ នៅ ខេត្ត ត្បូងឃ្មុំ ហើយ បន្ទាប់មក នៅថ្ងៃ ទី១៦ វិច្ឆិកា ២០១៧ តុលាការខ្ពស់ បានប្រកាស រំលាយ គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ដែល ជា ការណ៍ នាំឱ្យ បាត់ អាសនៈ ៥៥ តំណាងរាស្ត្រ នៅ រដ្ឋសភា និង ៤៨៩ នៃ មេឃុំ។ មន្ត្រី គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ១១៨ ត្រូវ បាន តុលាការនេះ ប្រាម មិនឱ្យធ្វើ សកម្មភាពនយោបាយ។

ការរង់ចាំ ជា ថ្មី?

សង្គ្រោះជាតិ ត្រូវបាន តុលាការ រំលាយ និង មន្ត្រីបក្ស ១១៨ ត្រូវ ប្រាម មិនឱ្យធ្វើ សកម្មភាព នយោបាយ។ ហើយ នៅ ខែ សីហា ឆ្នាំ ២០១៩ សម រង្ស៊ី ត្រូវបាន របប ក្រុង ភ្នំពេញ ហាម មិនឱ្យ និវត្តន៍ ចូលស្រុក។ ដំណើរហូរហែ ទាំងឡាយនោះ វា ហាក់បី មិន គ្រប់គ្រាន់ សំរាប់ កឹម សុខា ក្តី សម រង្ស៊ី និង ពួក អ្នកប្រជាធិបតេយ្យ សំរេចចិត្ត ថា ការស្វែងរក ការផ្សះផ្សា ជាមួយ របប ក្រុងភ្នំពេញ វា ជា ការស្រមើស្រមៃមួយ តែប៉ុណ្ណោះ ជា ពិសេស ទៅទៀត វា ជា បំពង់ខ្យល់ សំរាប់ អំណាចផ្តាច់ការ អាចដក ដង្ហើមបាន នៅគ្រប់ ឧបទ្វីបហេតុ ដែលខ្លួន ជួបប្រទះ។ ជា ការ ចម្លែក សម រង្ស៊ី ខ្លួនឯង ស្គាល់ច្បាស់ណាស់ នៃ ផ្លូវ នាំទៅរក ជ័យជំនះ ព្រោះ គណបក្ស របស់គាត់ តែងតែ ទទួល អាសនៈ កើន ជានិច្ច, រហូត មកដល់ ឆ្នាំ ២០១៣ មាន បង្កើត គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ដែល ជា ការរួបរួម រវាង គណបក្ស សមរង្ស៊ី និង សិទ្ធិមនុស្ស, ក្ស័យនោះ វា មាន លទ្ធផល អស្ចារ្យ គឺ គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ទទួលបាន ជ័យជំនះ។ ប៉ុន្តែ ជាអកុសល ភាពរុញរា របស់ សម រង្ស៊ី វា ធ្វើឱ្យអាក់ខាន ការផ្ទុះ ផ្ទៃក្នុង នៃ បក្សកាន់ អំណាច និង ការលែងមាន សេចក្តីសង្ឃឹម នៃ មន្ត្រី នៃបក្ស នោះ មួយ ចំនួន មកលើ រូបគាត់។ ការផ្ទុះ នេះឯង វា នឹងអាច ជា បំណើកមួយ នៃ ដំណោះស្រាយ នយោបាយ ពិតប្រាកដ រវាង គណបក្ស ប្រជាជន និង សង្គ្រោះជាតិ គ្មាន ហ៊ុន សែន និង បក្សពួក ដោយយក កម្លាំង នៃ ប្រជាពលរដ្ឋ ដែល កំពុង ផុស ចេញ នៅពេលនោះ ជា មណ្ឌលរលកទឹក រុញ អំណាចផ្តាច់ ឱ្យ

ការរង់ចាំ ជា ថ្មី?

ស្តីការ នៃ គណបក្ស។ កិច្ចព្រមព្រៀងតុណ្ហី⁴នោះ គឺ គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ត្រូវ គោរព ដាច់ខាត អនុសាសន៍ បង្ខំ (recommandation coercitive) របស់ ហ៊ុន សែន ហើយនិង ត្រូវ មាន ចរិត ក្នុង ទម្រង់ទាប (profil bas) នៅពេល ធ្វើ យុទ្ធនាការ នៃ ការបោះឆ្នោត។ ប៉ុន្តែ ប្រជាពលរដ្ឋ ជា អ្នកបោះឆ្នោត ដែល ជ្រេញចិត្ត នឹង អំណាចផ្តាច់ការ ក៏នៅតែនាំគ្នា បោះឆ្នោតឱ្យ គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ ជា រូបភាព នៃ ការក្រាញ នៅ ចំពោះមុខ អំណាចនោះ និង កំណត់ សំឡេង ដដែល គឺ « ហ៊ុន សែន អើយ ចុះចេញទៅ ! »។ ដូច្នោះ កិម សុខា ខ្លួនឯង មិន អាច ក្តាប់ បញ្ហានេះបាន ក៏ក្លាយ ជា អ្នកទទួលខុសត្រូវ ចំពោះ កិច្ចព្រមព្រៀងគ្នា ជាមួយ ហ៊ុន សែន ក្នុង ឋានៈ ជា ប្រធាន គណបក្ស ដែល នាំឱ្យមាន ការចាប់ខ្លួន និង រំលាយ គណបក្ស សង្គ្រោះជាតិ សំរាប់ ការបោះឆ្នោត សាកល នៅឆ្នាំ ២០១៨ ក្នុង យុទ្ធសាស្ត្រថ្មី របស់ របប ក្រុងភ្នំពេញ។ ចំណែក សម រង្ស៊ី នៅ ឈរមើល ដោយ គ្មាន លទ្ធភាព ធ្វើអន្តរាគមន៍ និង ឆ្លើយ តប វិញ នៅចំពោះមុខ ការវាយប្រហារ នយោបាយ របស់ ហ៊ុន សែន។ សួរ ថា តើ សម រង្ស៊ី គាត់ គ្មាន មនោគមវិជ្ជា ផ្ទាល់ខ្លួន ព្រោះ គាត់ តែងតែ ប្រកាស ទុក មនោគមវិជ្ជា ស្តេចសីហនុ ជា ឧត្តមមាតិកា, គ្មាន យុទ្ធសាស្ត្រ វាយប្រហារ ព្រោះ គាត់ តែងតែ យក ការរត់ភៀសខ្លួន ទៅក្រៅប្រទេស ជា ដំណោះស្រាយ ដោយ

⁴ តុណ្ហី : ដែលនៅស្ងៀម។

ការរង់ចាំ ជា អ្វី?

គ្មាន មូលដ្ឋាន មាំមួន មាន រចនាសម្ព័ន្ធ ច្បាស់លាស់ សំរាប់ បន្ត ធ្វើការតស៊ូ ពីក្រៅប្រទេស នោះឬ? ការណ៍នេះ ដែលនាំឱ្យ គេ មើលឃើញគាត់ ជា មនុស្ស ឯកា និង សៀនមមៀន ច្រើន ជាង ជា អ្នកដឹកនាំ នៃ ការតស៊ូនយោបាយ ប្តូរជីវិត សំរាប់ ជាតិ, គ្មាន ប្រសប់ ជា អ្នកកលយុទ្ធ សំរាប់ ធ្វើ ប្រតិបត្តិការ លើ សមរក្ខមិ នយោបាយ។ តើ អ្វី ដែល គាត់ ខ្វះ ទាំងឡាយ នេះ ឯង ដែល មិន អាច ឱ្យគាត់ ក្លាយ ជា អ្នកដឹកនាំ ពិសេស នៅ ក្នុង ស្ថានភាព ពិសេស ដែល ជាតម្រូវការ នៃ ការតស៊ូ ពិសេស ? ជាការពិត មិនមែន ថា សម រង្ស៊ី គាត់ មិនប្រឹងប្រែង អស់ពី ទឹកចិត្ត និង កម្លាំងកាយ របស់គាត់នោះទេ ហើយ គាត់ ក៏មិន មែន ជា អ្នកដឹកនាំ មិនពិសេស, ជា នយៈជន មិនហ៊ាន បូជា ជីវិត សំរាប់ជាតិ នោះដែរ, ប៉ុន្តែ គាត់ ធ្វើនយោបាយ ប្រឆាំង នឹង ហ៊ុន សែន តម្រូវនឹង ការចង់បាន របស់ នរៈជននេះ ដែល ជា ការប្រឆាំង សំរាប់ បំរើប្រយោជន៍ នៃ អំណាចផ្តាច់ការ។ គេ អាច សួរ ជា សំនួរ ថា បើដូច្នោះ តើ ត្រូវ សម រង្ស៊ី ធ្វើ យ៉ាងដូច ម្តេចវិញ ? ចម្លើយនឹងសំនួរនេះ វា មាន តែ សម រង្ស៊ី ខ្លួនឯង ទេ ដែល អាចឆ្លើយបាន ក្នុង ឋានៈគាត់ ជា អ្នកដឹកនាំ ធ្លាប់ មានការពិសោធ ខាង ចាញ់ ហ៊ុន សែន។ ចំណែក ក៏ម សុខា វិញ សព្វថ្ងៃ គាត់ មាន គំនិតមមៃ តែមួយគត់ គឺ រង់ចាំ សេចក្តី អត់ឱនទោស ពី ហ៊ុន សែន ព្រោះ គាត់ រស់នៅក្រោម ដំបូល នៃ ច្បាប់ របស់ បុគ្គលនេះ។